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Plejecenter Rosenhaven, Bybjergvej 11 i Skovlunde
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Afbud/Fraværende

Maria Lundahl Assov (A) - Afbud

Punkt 1 Besøg på Plejecenter Rosenhaven i Skovlunde

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalgets møder holdes på nogle af de institutioner, der ligger inden for
udvalgets område.

Det er aftalt, at dette møde afholdes på Plejecenter Rosenhaven i Skovlunde.

Som indledning til mødet vil der være en kort rundvisning med introduktion til stedet ved
plejecenterleder Charlotte Harbou.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Besøg på Plejecenter Rosenhaven i Skovlunde tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 2 Meddelelser

Beskrivelse
Regionsrådet i Region Hovestaden besluttede i juni 2019 at igangsætte en analyse af, om1.
der er tilstrækkelig fysisk kapacitet på Nyt Hospital Nordsjælland. 
Resultatet af analysen og hovedpunkterne i rapporten vedlægges som bilag.Bilag
2 bilag
 
Risikobaseret tilsyn fra Styrelsen for Patientsikkerhed.2.

Styrelsen har været på tilsyn i henhold til sundhedslovens § 138 i "Din Private Døgnpleje"
den 21. november 2019.

Vurderingen fra styrelsen er kategoriseret i kategorierne: Ingen eller mindre problemer af
betydning for patientsikkerheden for enheden.

På baggrund af tilsynet den 21. november 2019 ophæves påbuddet udstedt den 20.



september 2019.

Jf. procedure for tilsynssager i Social- og Sundhedsudvalget (den 5. marts 2019, punkt 9)
fremlægges en samlet oversigt over alle tilsyn i 2019 i foråret 2020.

Orienteringen forelægges Seniorrådet den 18.febuar 2020 og Handicaprådet den 18.
marts 2020.

https://stps.dk/da/tilsyn/tilsynsrapporter/~/media/AFD0CADC50D145FF8A6005399FAA8F3
5.ashx

 

Brev fra KL vedrørende Analyse af den kommunale medfinansiering på3.
sundhedsområdet.Bilag
1 bilag

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 3 Sammenlægning af kostydelser samt
kostydelsernes priser på Ballerup Kommunes
plejecentre

Indhold

Sammendrag

Sagen har været behandlet i Social- og Sundhedsudvalget den 7. januar 2020, hvor Social- og
Sundhedsudvalget godkendte en model med prisregulering, og at udgiften til mellemmåltider
på 45 kr. fordeles ligeligt. Derefter har sagen været til høring i både Handicap- og
Seniorråd.Sagen fremlægges igen med en beskrivelse af den nye løsning med henblik på
behandling i Kommunalbestyrelsen.

Baggrund

Kommuner har ret til selv at fastlægge retningslinjer for kostydelser på plejecentre, så længe
den samlede månedlige egenbetaling ikke overstiger prisloftet. I dag har borgerne på Ballerup
Kommunes plejecentre muligheden for at vælge morgenmad, mellemmåltider, kold og varm ret
samt kan afbestille disse ydelser separat.

Sagen har været i Social- og Sundhedsudvalget den 7. januar 2020, hvor Social- og



Sundhedsudvalget godkendte en model med prisregulering, og at udgiften til mellemmåltider
på 45 kr. fordeles ligeligt. Derefter har sagen været til høring i både Handicap- og Seniorråd.
Sagen fremlægges igen med en beskrivelse af den nye løsning med henblik på behandling i
Kommunalbestyrelsen.

Sagsfremstilling

I Ballerup Kommune er der en ernæringsindsats, som skal være med til at bevare de ældres
funktionsevne og livskvalitet og som har særligt fokus på småtspisende borgere. Derfor følges
Sundhedsstyrelsens anbefalinger om, at op til 50 pct. af plejecenterbeboernes energibehov skal
dækkes af mellemmåltider og energitætte drikke. Som præmis for forplejning på plejecentre i
Ballerup Kommune ligger en tanke om, at borgerne skal have tilstrækkelig mad og drikke hele
døgnet uanset tidspunktet.

Disse tiltag skal underbygges med det nødvendige administrative og økonomiske fundament. I
øjeblikket er der følgende udfordringer med opsætningen af kostpakken:

Meget fravalg af enkelte ydelser gør det sværere for borgerne at beholde overblik over
deres regninger.
Økonomisk tab, da prisen for mellemmåltider og drikkevarer er betydeligt lavere end
indkøbspriser hertil.
Afbestillinger af enkelte kostydelser kræver administrative ressourcer.
Skiftende indtægter på grund af afbestillinger skaber usikkerhed i Køkken Ballerups
styring.

Administrationen har udarbejdet tre løsningsforslag (se bilag), som fastholder de nuværende
afbestillingsfrister, den overordnede pris for fuld forplejning og priserne for mad i
plejecentrenes caféer. De nuværende afbestillingsregler er, at der kan afbestilles hverdagen før
senest kl. 12.00. Der kan afbestilles hele dagen eller blot et enkelt måltid, dog ikke
mellemmåltider alene, det er kun hvis hele dagen afbestilles. En oversigt over afbestillinger i
2019 kan ses i bilaget.

Caféernes udgifter er højere end i den øvrige produktion, fordi portionerne er større, der
er udgifter til kassesystem og inventar og flere lønudgifter til salg, servering og
afregningsrelaterede opgaver. 

Social- og Sundhedsudvalget godkendte den 7. januar 2020 en model med prisregulering, og at
udgiften til mellemmåltider på 45 kr. fordeles ligeligt mellem morgenmad, kold ret og varm ret.

Det resulterer i følgende, tilpasset version af forslag B:

Forslag B+ (Revideret af Social- og Sundhedsudvalget): Sammenlægning af morgenmad,
mellemmåltider og drikkevarer samt prisregulering

Anvendelse af udgiftsbaserede priser (se bilag). Mellemmåltiders omkostninger bliver fordelt
med 15 kr. på de øvrige tre ydelser. Mad kan afbestilles efter nuværende regler.



Morgenmad til 26 kr. pr. dag.

Kold ret til 41 kr. pr. dag.

Varm ret til 50 kr. pr. dag.

Fuld forplejning til 117 kr. pr. dag.

Sagen har været til høring i Seniorrådet den 14. januar 2020 og i Handicaprådet den 15. januar
2020. Rådene har taget sagen til efterretning.  

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

5 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Social- og Sundhedsudvalgets beslutning om sammenlægning af kostydelser og1.
udgiftsbaseret prissætning godkendes med ikrafttrædelse den 1. april 2020.

Beslutning

Indstilles til godkendelse

Punkt 4 Tilfredshedsundersøgelse blandt brugerne af
hjemmepleje i Ballerup Kommune



Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget orienteres om resultaterne af tilfredshedsundersøgelsen blandt
brugere af privat og kommunal hjemmepleje i Ballerup Kommune i 2019. Undersøgelsens
resultater ligner resultaterne fra 2018 og 2017. Den overordnede tilfredshed med
hjemmeplejen er meget høj, men en stor del af brugerne ønsker fortsat mere kontinuitet.

Baggrund

Som en del af værdighedspuljen er der gennemført en spørgeskemaundersøgelse blandt
brugerne af hjemmepleje i Ballerup Kommune (herunder indkøb, tøjvask, madlevering m.m.)

Sagsfremstilling

Spørgeskemaet er sendt til alle 1.298 borgere i Ballerup Kommune på 65 år eller derover, som
i november 2019 var visiteret til at modtage ydelser fra privat/og eller kommunal leverandør af
hjemmeplejen. I alt 836 borgere har svaret på undersøgelsen. Det svarer til en svarprocent på
64 pct. I 2018 var svarprocenten på 69 pct. og i 2017 på 63 pct.

75 pct. er "tilfredse" eller "meget tilfredse" med den hjemmepleje, som de modtager. I 2018 var
det 75 pct. og 2017 var det 74 pct. Der er 32 pct., der har svaret, at de er "meget tilfredse". I
2018 var det 32 pct. I 2017 var det 26 pct. Overordnet set ligner brugernes svar svarene fra
2018.

Svarene fra undersøgelsen viser, at der særligt er to områder, hvor borgerne oplever
udfordringer. Det handler om oplevelsen af kontinuitet og indflydelse på, hvornår på døgnet
hjemmeplejen kommer:

82 pct. synes, at det er vigtigt, at det er de samme hjælpere, der kommer hos dem. I
2018 var det 83 pct. og i 2017 var det 85 pct. Kun 32  pct. oplever, at det er de samme
hjælpere, der kommer hos dem. Det er færre end i 2018 og 2017, hvor det var 38 pct.
 
80 pct. har svaret, at det er vigtigt eller meget vigtigt at have indflydelse på, hvornår på
døgnet hjemmeplejen kommer. I 2018 var 79 pct. og 2017 var det 84 pct. Kun 36 pct. har
svaret, at de oplever, at have indflydelse på, hvornår på døgnet hjemmeplejen kommer. I
2018 var det var det 35 pct., og i 2017 var det 33 pct.

Undersøgelsen viser desuden, at færre brugere af hjemmeplejen føler sig ensomme:

38 pct. har svaret, at de ofte eller en gang imellem er alene, selvom de har lyst til at være
sammen med andre. I 2018 var det  39 pct. og i 2017 var det 46 pct.

Brugernes oplevelser understreger fortsat problemstillingen med oplevelsen af kontinuitet. Det
er en problemstilling, som hjemmeplejen i Ballerup Kommune løbende arbejder med. I januar
2020 har hjemmeplejen søsat et projekt med fokus på sammenhængende tværfaglige
borgerforløb. Her arbejder terapeuter, visitatorer og hjemmeplejen sammen i et projekt i



hjemmeplejen for at sikre sammenhæng og kontinuitet for borgeren. Hjemmeplejen arbejder
også med at hjælpe ensomme ældre ind i fællesskaber via midler fra "Fællesskabspuljen".

Sagen sendes til orientering i Seniorrådet og Handicaprådet.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Tilfredshedsundersøgelsen blandt brugerne af hjemmepleje i Ballerup Kommune tages til1.
efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 5 Fleksible samværs- og aktivitetstilbud på
brugernes præmisser

Tidligere behandling

Social og Sundhedsudvalget den 4. juni 2019 Punkt 11



Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget orienteres hermed om resultaterne fra demensprojekt ”Fleksible
samværs- og aktivitetstilbud på brugernes præmisser”.

Projektet har kørt i Center for Voksne og Sundhed i perioden fra august 2018 til og med
december 2019 med eksterne midler fra Sundhedsstyrelsens satspulje under
Demenshandlingsplan 2025, initiativ 12 kaldet ”Flere og mere meningsfulde dag- og
aflastningstilbud samt støtte til yngre med demens”.

Baggrund

Formålet med projektet var at understøtte borgere med en let til moderat demens og deres
pårørende til at kunne bibeholde en meningsfuld hverdag i eget hjem.

Projektet indgik i en større udvikling på demensområdet i Center for Voksne og Sundhed under
den tværgående styregruppe "Strategigruppe for demens".
 

I efteråret 2018 blev den kommunale pensionistklub i Aktiv Center Ballerup (Parkhuset)
organiseret sammen med de visiterede aktivitets- og aflastningstilbud. De visiteret aktivitets-
og aflastningstilbud, som var spredt ud i Ballerup kommune, blev i samme omgang samlet på
Plejecenter Sønderhaven.

Projektet skulle igangsætte processen for at udvikle og samle Ballerup Kommunes ikke-visiteret
tilbud egnet for demensramte i Aktiv Center Ballerup, og herunder udvide den eksisterende
målgruppe i huset inkl. Parkhuset.
 

Social- og Sundhedsudvalget godkendte på mødet den 4. juni 2019 en procesplan for udvidelse
af målgruppen i Aktiv Center Ballerup og herunder Parkhuset.

Sagsfremstilling

Følgende beskriver de initiativer der er igangsat under projektet, samt den fremadrettet plan
for, hvordan projektets initiativer og resultater planlægges som en del af et samlet
demensområde.

1. Brugen af lokaler i Aktiv Center Ballerup er blevet mere fleksible

Caféområdet i Aktiv Center Ballerup er blevet åbnet op for booking til aktiviteter i eftermiddags-
og aftentimerne.
Hermed tilbyder Aktiv Center Ballerup nu også medlemskab i en Backgammon Klub, samt åben
deltagelse i månedlige Demenscaféarrangementer ved demenskoordinatorerne, Ældre Sagen
og Alzheimer foreningen.



 

Projektgruppen hyrede i projektperioden en dygtig musikterapeutstuderende fra Lautrupgaard
Musikfabrik, som til stor glæde for målgruppen igangsatte et tilbud om "Fællessang for
demensramte og pårørende" i Aktiv Center Ballerup.

Der arbejdes på muligheden for at fortsætte tilbuddet som en del af det eksisterende i
Caféområdet i Aktiv Center Ballerup.

2. Der blev afprøvet specialiserede tilbud til demensramte

I projektperioden er der med stor succes blevet udbudt et specialiseret tilbud kaldet "Kognitiv
stimulationsterapi" i Aktiv Center Ballerup, samt et holdtræningstilbud kaldet "ADEX-inspireret
træning" i Sundhedshuset.

De specialiserede tilbud vil fortsætte i den eksisterende drift og der arbejdes på, hvorvidt de
kan indgå i det tværkommunale samarbejde på demensområdet.Her medtænkes yderligere
samarbejde med de demensvenlige lokale foreninger og Parkhuset, som kan understøtte de
specialiserede tilbud med deres demensvenlige ikke-specialiserede tilbud.

(se bilag)

3. Aktiv Center Ballerup er blevet mere demensvenlig

Demensvenlighed blandt foreningerne:

Projektgruppen igangsatte et samarbejde med DGI København og deres projekt kaldet
"Demensvenlige Idrætsforeninger". Her blev alle bestyrelsesrepræsentanter for de lokale
foreninger i Ballerup Kommune inviteret til et informationsmøde med DGI om, hvordan man
bliver en demensvenlig forening. På mødet deltog repræsentanter fra fire lokale foreninger i
Ballerup kommune.

I Aktiv Center Ballerup blev der i Parkhuset sat fokus på demens og demensvenlighed i
aktiviteterne gennem inddragelse af både personale og brugerråd i projektet. Her var fokus
på at italesætte demens som det tabubelagte og skræmmende emne, det for mange er.
 

Foreningen Aktive Seniorer Ballerup samt seniorer i Aktiv Center Ballerup igangsatte
holdtilbuddet "Let gymnastik" for borgere, der grundet fysiske og/eller kognitive udfordringer,
har svært ved at deltage i foreningens større traditionelle gymnastikhold.

Placeringen af demenscaféarrangementerne i Aktiv Center Ballerup har ligeledes bidraget til et
øget fokus på demensvenlighed. De demensramte og deres pårørende er blevet mere
opmærksomme på Aktiv Center Ballerup, og de eksisterende brugere af huset er blevet
nysgerrige på demenscaféarrangementerne.

"Demensvenlige foreninger i Ballerup kommune" er fortsat skrevet på dagsordenen i
strategigruppe for demens i 2020, med udgangspunkt i det eksisterende samarbejde med de



lokale foreninger.

Demensvenlighed blandt borgerne:

Projektgruppen inviterede borgerne i Ballerup kommune til arrangementet ”Den aldrende
hjerne”, hvor hjerneforsker Ellen Garde og Anne Kaehne fra Alzheimer foreningen holdte oplæg.
 

Arrangementet havde til formål at udbrede viden om demens og om at være "demensvenlig",
samt at promovere Ballerup Kommunes brede aktivitetsudvalg, som kan bidrage til at
forebygge funktionstab relateret til aldring og demens.
 

Arrangementet var så populært, at det måtte gentages for 270 af Ballerup Kommunes borgere.

4. Projektet har styrket brodannelsen mellem tilbuddene i Plejecenter Sønderhaven og
Parkhuset

Brobygningen mellem tilbuddene i Plejecenter Sønderhaven og i Parkhuset blev naturligt
igangsat i omorganiseringen. Det har i forbindelse med projektet vist sig nødvendigt at
tydeliggøre skildringen mellem målgrupperne af demensramte til de visiterede tilbud
i Plejecenter Sønderhaven versus til Parkhusets tilbud. Denne skildring er fortsat under
udvikling i takt med, at Parkhusets tilbud bliver mere demensvenlige.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager konsulent Sofie Grønfeldt fra Center for Voksne
og Sundhed under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller at:



Orienteringen om evaluering af demensprojekt "Fleksible samværs- og aktivitetstilbud på1.
brugernes præmisser" tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 6 Anvendelse af konsulentbistand indenfor det
voksen specialiserede område

Indhold

Sammendrag

Det tidligere Center for Social og Sundhed har den 15. marts 2019 indgået en aftale med
Brorson Consult om konsulent bistand til sagsgennemgang med betalingsprincippet "no cure -
no pay". Center for Voksne og Sundhed indstiller at Social- og Sundhedsudvalget beslutter at
princippet "no cure - no pay" ikke anvendes inden for det voksenspecialiserede område.Der
forelægges en sag parellelt for Børne- og Skoleudvalget til beslutning på det specialiserede
børne-/ungeområde.

Baggrund

Det er et politisk ønske, at der ikke anvendes betalingsprincippet "no cure - no pay" i
konsulentaftaler, grundet de etiske overvejelser tillige med de økonomiske
uhensigtsmæssigheder, der er i incitamentsstrukturen.

Denne aftale var indgået, som et led i den økonomiske handleplan på det voksenspecialiserede
område, med Brorson Consult om konsulentbistand til analyse og forhandling af 25 borgersager.

Sagsfremstilling

Kontrakten (se bilag), der er indgået med Brorson Consult, indeholder konsulent bistand i
forhold til at vurdere 25 borgersager, i hver enkelt sag er følgende vurderet:

Oplysningsgrad i forhold til borgernes behov.
Kvalitet af opfølgningsmateriale og dokumentation modtaget fra leverandør.
Forhandlingspotentialets beskaffenhed og omfang.
Eventuelle mangler i sagsfremstilling, både på enkelte sager og generelt.

I kontrakten indgår følgende betalingsaftaler:

Der er aftalt en engangsbetaling på 10 pct. af den forhandlede besparelse, i 25 sager i de
næste 12 måneder, tillagt moms og kørsel, regnet fra den dato kontrakten underskrives. Hvis



der ikke forhandles en årlig besparelse, betales kun kørsel. Altså "no cure - no pay" princippet.

Den 17. december 2019 blev kontrakten opsagt og der har indtil da ikke været forhandlet
nogen besparelse og dermed ikke afregnet efter princippet "no cure - no pay" princippet.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Det forbrugte timeantal vil blive afregnet og indgå som udgift inden for Det
Voksenspecialiserede Område på myndighedsrammen (50.54).

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at 

Der inden for det voksenspecialiserede område ikke indgåes kontrakter, hvor betalingen1.
er efter princippet "no cure - no pay".

Beslutning

Indstillingen godkendt.
 

Sagen sendes til orientering i Handicaprådet og Psykiatrirådet.

Punkt 7 Brandforhold på plejecentre samt botilbud

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 13. august 2019 Punkt 10

Økonomiudvalget den 19. november 2019 Punkt 22



Indhold

Sammendrag

Med udgangspunkt i brandteknisk gennemgang af alle syv plejecentre i Ballerup Kommune
sammen med kommunens brandrådgiver og dialog med Byggemyndigheden, er der udarbejdet
brandstrategier på Plejecenter Kirstinehaven, Plejecenter Lindehaven og
Plejecenter Rosenhaven, og brandteknisk notat specifikt angående møblering af flugtveje på
Plejecenter Lundehaven, Plejecenter Toftehaven, Plejecenter Egely og Plejecenter Sønderhaven.
Der foretages mindre bygningsmæssige ændringer og udskiftning af inventar i henhold til
økonomiskema nedenfor.

Yderligere har der efter direktionens ønske været foretaget brandteknisk gennemgang af
Botilbuddene Sønderhaven, Rødbo, Stokholtbuen og Aflastningstilbuddet på Torvevej. Her er
der blevet klarlagt en række uoverensstemmelser med det grundlag, der står i byggesagen, og
det på godkendelsestidspunktet gældende bygningsreglement. Med henblik på at sikre
ordentlige brandforhold på Ballerup Kommunes botilbud vil administrationen rette op på disse
uoverensstemmelser samt støtte botilbuddene i at rette op på påbud der er givet af Beredskab
Øst i forbindelse med brandsyn. Der er udarbejdet brandstrategier for alle fire botilbud.

Baggrund

På baggrund af påbud fra Beredskab Øst i forbindelse med temabrandsyn på Ballerup
Kommunes plejecentre i efteråret 2018, arbejder administrationen i samarbejde med
rådgivningsfirmaet MOE A/S på at udarbejde brandstrategier og brandnotater, der præcist
beskriver, hvordan plejecentrenes fællesområder kan møbleres og anvendes på baggrund af de
tilstedeværende brandforhold. De steder, hvor der er uhensigtsmæssige forhold, der umuliggør
en godkendelse af meningsfuld anvendelse og opretholdelse af hjemmelige forhold, foretages
mindre bygningsmæssige ændringer.

I forbindelse med samlesag for anlægsbevillinger på budget 2020 har Økonomiudvalget bedt
om udarbejdelse af orienteringssag til Social- og Sundhedsudvalget for nærværende
anlægsbevilling.

Direktionen har yderligere ønsket, at projektet udvider sit fokus til at inkludere Ballerup
Kommunes botilbud på lige fod med Ballerup Kommunes plejecentre.

Sagsfremstilling

På baggrund af den brandtekniske gennemgang og estimering af bygningsmæssige ændringer,
der er krævet samt behov for udskiftning af eksisterende inventar til brandhæmmende
inventar, anslår administrationen at fordele midler i henhold til nedenstående skema. Grundet
usikkerhed må der forventes en vis grad af indbyrdes udligning af udgifter på de enkelte poster
imellem. Projektet beregner med én samlet økonomi og ikke separat for den enkelte institution.



 Økonomioverslag

Rådgivning 528.400 kr.

Plejecenter Egely 95.000 kr.

Plejecenter Rosenhaven 155.000 kr.

Plejecenter Toftehaven 105.000 kr.

Plejecenter Kirstinehaven 70.000 kr.

Plejecenter Lindehaven 860.000 kr.

Plejecenter Lundehaven 80.000 kr.

Plejecenter Sønderhaven 75.000 kr.

Total 1.968.400 kr.

Med udgangspunkt i de udfordringer, der har været på Ballerup Kommunes plejecentre, har der
fra direktionen været et ønske om at undersøge, om en lignende problematik kunne opstå på
kommunens botilbud, og komme denne i forkøbet. På denne baggrund blev der fortaget
brandteknisk gennemgang af Botilbuddene Sønderhaven, Rødbo, Stokholtbuen og
Aflastningstilbuddet på Torvevej, hvor der blev fundet en række uoverensstemmelser
med byggesagerne, som bygningerne er bygget efter og det daværende
bygningsreglement. Ligeledes har det vist sig, at ét af botilbuddene allerede har modtaget
påbud fra Beredskab Øst på nogle af disse forhold.

For at sikre trygge brandforhold på Ballerup Kommunes botilbud og imødekomme evt.
yderligere påbud fra beredskabet, der kunne forstyrre driften, foreslår administrationen, at der
foretages mindre bygningsjusteringer således at bygningernes brandforhold er i henhold til
seneste brandregulativ, samt at eksisterende inventar udskiftes til brandhæmmende inventar.
Estimeret økonomi fremgår nedenfor. Der er ikke indlagt udgift til rådgivning, da det er dækket
af rådgivningsposten ovenfor:

Post Økonomioverslag

Botilbuddet Rødbo 160.000 kr.

Botilbuddet Stokholtbuen 230.000 kr.

Aflastningen på Torvevej 330.000 kr.

Botilbuddet Sønderhaven 280.000 kr.

Total 1.000.000 kr.

For at komme i mål med at sikre brandforhold på Ballerup Kommunes botilbud indstiller
administrationen, at der i forhandlinger af budget 2021 tages stilling til prioritering af 1,0 mio.
kr. til brandsikring på botilbuddene.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Projektets midler på 2,35 mio. kr. udmøntes jf. Budget 2020

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Ejendomme indstiller, at

Orienteringen om brandforhold på plejecentrene samt botilbud tages til efterretning.1.
 
Der i forhandlingerne af budget 2021 tages stilling til prioritering af 1 mio. kr. til2.
brandsikring på botilbuddene.

Beslutning

Indstillingspunkt 1 tages til efterretning.
 

Indstillingspunkt 2 udgår.
 

Social- og Sundhedsudvalget ønsker en sag med en prioriteret vurdering af behovet for
brandsikring på botilbuddene og med forslag til finansiering af de mest nødvendige
brandsikringstiltag i 2020.
 

Sagen forelægges til orientering i Handicaprådet og Seniorrådet.

Punkt 8 Velfærdsteknologi og IT infrastruktur



Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 5. marts 2019 Punkt 17

Indhold

Sammendrag

I Ballerup Kommune, Center for Voksne og Sundhed, arbejdes der systematisk og struktureret
med velfærdsteknologiske tiltag, som understøtter eller har potentiale til
at understøtte kerneopgaven.
 

Denne sag giver et overblik og en status på de velfærdsteknologier, der anvendes i Ballerup
Kommune samt fremtidige tendenser baseret på spørgeskemaundersøgelse fra KL.
 

Baggrund

I 2019 har der været fokus på at følge investeringsplanen for Velfærdsteknologi og IT
infratrstruktur som blev godkendt af Social- og Sundhedsudvalget den 5. marts 2019.
Derudover er der fortsat fokus på at følge principperne i dokumentet om prioriteringen af
arbejdet med velfærdsteknologi, hvor der prioriteres afprøvning og implementering af
teknologier, der kan understøtte, at borgere bliver mere selvhjulpne og/eller effektivisering af
opgaveløsningen. Derudover tager temaer og projekterne udgangspunkt i Social- og
Sundhedsudvalgets arbejdsplan for perioden 2018-2021.

Sagsfremstilling

En generel tendens og fokus for arbejdet med velfærdsteknologi i Ballerup Kommune har i 2019
været på at skalere projekter op i større skala eller til implementering af fx Træning i eget
hjem også kaldt DigiRehab-projektet. Desuden er nogle projekter blevet udskudt til 2020 på
grund af prioritering af ressourcerne i driften.
 

I bilag er en velfærdsteknologisk oversigt som beskriver status på
velfærdsteknologiske projekter i Center for Voksne og Sundhed i Ballerup Kommune.

Nedenfor fremhæves nogle nye initiativer i 2019.

Nye velfærdsteknologiske initiativer i 2019:



Teknologi festival 

I samarbejde med DTU og Ballerup Bibliotek blev der afholdt et
vellykket arrangement for borgere og medarbejdere, der fik
muligheden for at se, prøve og høre om nye teknologier. Derudover var
der oplæg fra Det Etiske Råd med efterfølgende debat om etik og
velfærdsteknologi.
 

Demos10 -
aktivitetssensor

På Teknologifestivalen havde DTU en stand, hvor deres
samarbejdspartner havde en aktivitetssensor til borgere med demens.
Formålet er at hjælpe borgere med en bedre døgnrytme og
trivsel. Denne aktivitetssensor er blevet afprøvet i lille skala med
succes og der planlægges nu en afprøvning i større skala.
 

Teameffekt  i
Hjemmeplejen

Teameffekt er en app hvor alle medarbejderne i hjemmeplejen dagligt
skal vurdere deres trivsel. Formålet er skabe mere nærledelse og
større trivsel, som kan have en positive effekt på sygefraværet. 

På national plan er implementeringen af Telemedicin KOL (Kronisk Obstruktiv Lungesygdom)
blevet udsat til september 2020. Planlægning og indkøb er i gang i samarbejde Region
Hovedstaden.

KL har på nuværende tidspunkt ingen bestemte teknologier, der skal implementeres i
kommunerne. Men KL og deres Center for Velfærdsteknologi, vil understøtte vidensdeling og
netværk på tværs af kommunerne. I KL's status rapport for 2019 om velfærdsteknologi i
kommunerne fremgår det bl.a. at større dagsordener og overordnede temaer har været med til
at præge det tværkommunale arbejde med velfærdsteknologi i 2019. Eksempel på dette er bl.a.
fokus på de etiske aspekter ved indsamling af data i forbindelse med brug af velfærdsteknologi,
hvilket skaber behov for faglige og lokalpolitiske diskussioner. I følge KL´s
spørgeskemaundersøgelse vil størstedelen af kommunerne i 2020 prioritere skærmbesøg,
træningsteknologi, medicinhåndtering, tryghedsskabende teknologi, og hygiejne teknologi. KL's
statusrapporter kan ses i bilagene.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager velfærdsteknologikoordinator Niels Kisku fra
Center for Voksne og Sundhed under behandlingen af sagen.

Sagen sendes til orientering i Digitalisering- og Teknologiudvalget, Handicaprådet samt
Seniorrådet.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag



Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Status på velfærdsteknologi tages til efterretning.1.
 
Status på velfærdsteknologi sendes til orientering i Digitalisering- og Teknologiudvalget,2.
Handicaprådet samt Seniorrådet.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 9 Efteruddannelse i Ballerup Kommunes
hjemmepleje

Indhold

Sammendrag

Denne sag præsenterer, hvordan Ballerup Kommunes hjemmepleje foreslår at udmønte de
midler fra den politiske aftale for Budget 2020 punkt 1.11, der er afsat til bl.a. efteruddannelse.

Baggrund

Som en del af den politiske aftale blev parterne enige om at afsætte 2,2 mio. kr. årligt i
perioden 2020-2023 til Ballerup Kommunes hjemmepleje (Hjemmeplejen). Midlerne er afsat
til efteruddannelse og til at understøtte, at borgerne oplever kontinuitet i samarbejdet med
Hjemmeplejen.

Sagsfremstilling

Ballerup Kommunes hjemmepleje har de seneste to år fået midler fra værdighedspuljen til
kompetenceudvikling. Social- og Sundhedsudvalget og Hjemmeplejen holdt i november 2019 et
temamøde.
 

Et af emnerne var status på kompetenceudvikling.
 



Status var:

Medarbejderne er undervist i nyt fagsystem og dokumentationsmetode. Alle
medarbejdere kender nyt system og metode, og der arbejdes fortsat med
implementering.
Alle medarbejdere har gennemgået et medicin e-læringsmodul. Alle medarbejdere kender
til korrekt medicinhåndtering. Der arbejdes videre med at omsætte teori til praksis.
48 medarbejdere er uddannet som praktikvejledere så alle elever kan få en uddannet
praktikvejleder.

Derudover har hjemmeplejen, også med midler fra værdighedspuljen, arbejdet med at
optimere planlægning i omsorgssystemet og justere medarbejdernes ruter. Formålet har været
at minimere antallet af medarbejdere i borgerens hjem. Den seneste tilfredshedsundersøgelse
viser dog, at det fortsat er en udfordring for borgerne, at der kommer forskellige medarbejdere i
hjemmet. Det er et fokusområde, som hjemmeplejen fortsat vil arbejde med bl.a. i forbindelse
med et projekt i 2020 med fokus på sammenhængende tværfaglige borgerforløb, I projektet
arbejder forskellige faggrupper sammen for at sikre sammenhæng og kontinuitet for borgeren.
Men i erkendelse af, at det er en udfordring med kontinuiteten af medarbejdere, er det
nødvendigt også at arbejde med kontinuitet på andre måder, så borgeren oplever mødet med
hjemmeplejen mere sammenhængende.

Hjemmeplejen har forskellige behov for fremtidig kompetenceudvikling. Der er fx behov for øget
indsats i forhold til demensområdet, ligesom der er behov for flere kompetencer i forhold til
medicinhåndtering og faglig dokumentation. Det mest presserende behov er dog at skabe
fælles høj faglighed og fælles refleksion i forhold til at vurdere borgers situation og behov i det
daglige arbejde. 

Sundhedsstyrelsen udgav i 2017 en publikation med en række anbefalinger og redskaber,
der skal understøtte primærsektoren i at opspore forringet helbredstilstand og nedsat
funktionsevne hos ældre mennesker (se bilag). Formålet er, at medarbejderne bliver i stand til
at vurdere borgerens tilstand og igangsætte tidlig målrettet pleje og behandling, der forebygger
tab af funktionsevne, indlæggelse/genindlæggelse eller i værste tilfælde død
(triagering). Anvendelse af de anbefalede redskaber kan også kvalificere det tværfaglige
samarbejde, da man får et fælles sprog, fælles viden og fælles mål for borgeren. På den måde
kommer der en faglig kontinuitet ind i arbejdet. Medarbejderne bliver dels bedre til at reflektere
fagligt, dels får medarbejderne en fælles viden om borgeren. Indsatsen bliver mere faglig
funderet og vil opleves mere sammenhængende af borgeren, uanset hvilken medarbejder, der
kommer i borgerens hjem. 

I 2020 og årene fremover vil hjemmeplejen derfor arbejde systematisk og struktureret med
kompetenceudvikling i forhold til tidlig opsporing og faglig kontinuitet. Dette arbejde vil
give alle de medarbejdere, der kommer i borgerens hjem en større faglighed i arbejdet og en
bedre evne til at reagere på ændringer.

Det er hjemmeplejens erfaring, at praksisnær uddannelse fungerer godt hos hjemmeplejens
medarbejdere, frem for at sende enkelte medarbejdere på efteruddannelse. Ved at arbejde med
de nye kompetencer i dagligdagen sikres det også, at også nye medarbejdere får
kompetencerne, og at kompetencerne bliver i organisationen, selvom medarbejderne stopper.

Det foreslås, at midlerne fra budgetaftalen bruges til følgende fire initiativer, der handler om at



understøtte faglig kontinuitet:

Systematisk brug af hverdagsobservationer med afsæt i refleksioner omkring et ensartet
redskab for alle faggrupperne: Social- og sundhedshjælpere, social- og
sundhedsassistenter, sygeplejersker, terapeuter, og andre samarbejdspartere der er
tilknyttet Hjemmeplejen.
At uddanne medarbejderne i at forstå og bruge redskaberne.
Afholdelse af tværfaglige triageringsmøder.
Afholdelse af ugentlige borgermøder.

Triageringsmøderne er på et kvarter og afholdes i hvert team tre gange om ugen, hvor borgere
i hvert team gennemgås og triageres. Borgermødet er en halv time, og afholdes en gang om
ugen. Her tages borgere med komplekse problemstillinger op.

På møderne vil der blive brugt redskaber, der visuelt støtter medarbejderne til at komme hele
vejen rundt om borgeren på en systematisk og struktureret måde. Konkret handler det om det
såkaldte "Roskildehjul", der vil blive brugt til at vurdere borgerens tilstand. Der vil også være en
fokustavle, der vil være placeret fysisk i hvert team (se bilag). Alle medarbejdere skal i
fællesskab øve sig i at blive i stand til at benytte redskaberne og til at bruge hinandens inputs
til at sikre den bedste indsats til borgerne. Det kræver, at medarbejderne løbende har et fagligt
rum til at reflektere sammen. Det vil ved disse møder være teamlederen, der er
tovholder.Indsatsen er beregnet til at koste omkring 2,7 mio. kr. årligt (se bilag). Beregningen
er et overslag baseret på status ultimo 2019. Det forventes dog ikke at midlerne fra
budgetaftalen dækker udgiften fuldt ud. Men da indsatsen er nødvendig og højt prioriteret, vil
de resterende midler på omkring 500.000 kr. blive fundet i eget budget. Midlerne vil blive brugt
på at få den ny viden i brug og til at arbejde løbende med indsatsen fremover. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at



Forslaget om at bruge midlerne fra budgetaftalen til at understøtte faglig kontinuitet i1.
Ballerup Kommunes hjemmepleje gennem fire initiativer, godkendes.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

Social- og Sundhedsudvalget ønsker, at der tillige arbejdes med at styrke forudsigeligheden for
borger i forhold til hvornår, hvilke medarbejdere møder op i borgers hjem.

Punkt 10 Målsætning om at hjemtage borgere -
anlægsbevilling

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 4. november 2019 Punkt 2

Indhold

Sammendrag

Med udgangspunkt i målsætningen om at hjemtage borgere til midlertidige boliger i kommunale
ejendomme er der i budgetaftalen 2020 punkt 1.21 afsat 1 mio. kr. i 2020. Arbejdet i 2019, hvor
der blev igangsat tre projekter: Midlertidige boliger på Engagergård (Måløv Byvej 288 i
Måløv), botræningsboliger på Torvevej (Torvevej 19 i Skovlunde) og midlertidige boliger i
Rektorboligen (Baltorpvej 20 i Ballerup). 

For at færdiggøre allerede igangsatte initiativer og igangsætte nye projekter, søges der om en
anlægsbevilling på 1 mio. kr. i 2020 til projekt nr. A532008 Målsætning om at hjemtage
borgere.

Baggrund

Økonomiudvalget besluttede den 19. februar 2019 et ændret fokus i den fælles
ejendomsstrategi vedrørende de kommunale ejendomme, således at evt. overskudskapacitet
kan anvendes til etablering af fx midlertidige boliger eller andre tilbud i Ballerup Kommune til
skiftende målgrupper på det specialiserede område. På den baggrund arbejder
administrationen løbende på tværs for at identificere og matche udvalgte målgruppers behov
med relevante ejendomme i den kommunale ejendomsportefølje. Til videreudviklingen af dette
arbejde blev der i budgetaftalen 2020 afsat 1. mio. kr. i 2020.

Administrationen har indtil nu etableret og ibrugtaget to tilbud på henholdsvis Engagergård
(Måløv Byvej 288) samt på Torvevej (Torvevej 19). Derudover arbejdes der på etablering af



kollegielignende værelsestilbud i Rektorboligen på Baltorpvej 20.

Sagsfremstilling

Efter Økonomiudvalget den 20. august 2019 bevilgede 200.000 kr. til etablering af midlertidige
boliger i Rektorboligen på Baltorpvej 20, har ejendommen været midlertidigt beboet,
mens beboeren ventede på en permanent bolig. Sideløbende har administrationen arbejdet på
at ansætte en pædagog til fast beboelse i tilbuddet. Den midlertidige beboelse har medført et
større oprydnings- og renoveringsarbejde, hvilket betyder, at de 200.000 kr.,
som indledningsvist var bevilget til projektet, ikke vil række. Derudover er der ved
årsskiftet indført nye, skærpede brandregler, hvilket også tilfører projektet ekstraudgifter. 

Af den 1 mio. kr., der søges frigivet, vil 320.000 kr. derfor blive tilført projektet om etablering af
midlertidige boliger i Rektorboligen, mens de resterende midler vil gå til afsøgning, prissætning
og eventuel igangsætning af nye initiativer. Social- og Sundhedsudvalget forelægges sag om
den videre udmøntning af puljens anvendelse. 

Konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Den fysiske tilgængelighed vil, med inddragelse af relevante fagpersoner og brugere, blive
tænkt ind i de respektive ombygninger.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Der er på investeringsoversigten afsat 1 mio. kr. i 2020, 1,5 mio. kr. i 2021 og 1,5 mio. kr. i
2022 til projekt nr. A532008 Målsætning om hjemtagning af borgere. Der ønskes her frigivet 1
mio. kr. i 2020.

Målsætning om hjemtagning af borgere - anlægsbevilling

Bevilling

Ønsket bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 1.000.000 kr.

Tidligere bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 0 kr.

Rådighedsbeløb hentet fra andre projekter
Projektnummer og projektnavn noteres herunder 0 kr.

Projektets forventede totaludgift (rådighedsbeløb) 1.000.000 kr.

Fordeling af rådighedsbeløb og afledte driftsudgifter

(mio. kr.) 2020 2021 2022 2023 2024

Projektets rådighedsbeløb fordelt på år 1     



Afledte driftsudgifter på ramme under/efter
anlægsprojektet      

     

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Ejendomme indstiller, at

Der frigives en anlægsbevilling på 1 mio. kr. i 2020 til projekt nr. A532008 Målsætning om1.
at hjemtage borgere til at færdiggøre allerede igangsatte initiativer og igangsætte nye
projekter.

Beslutning

Indstilles til godkendelse.
 

Sagen forelægges til godkendelse i Børne- og Skoleudvalget.

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/social-og-sundhedsudvalget-28-01-2020


